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Elogios y 
culpabilidad

M ontilla y Zapatero son conscien-
tes que no se encuentran en su 
mejor momento electoral. El Pre-

sident convocó ayer, oficialmente, las elec-
ciones al Parlament de Catalunya haciendo 
un encendido elogio del trabajo del tripartito. 
Es mejor exhibir los logros del Govern, en su 
conjunto, que hablar de las cifras de desem-
pleo que se conocieron ayer. La crisis eco-
nómica desgasta – y mucho– el liderazgo so-
cial y político de los gobernantes. Por ejem-
plo, parte de la culpa de la derrota de la can-
didata de Zapatero en las primarias de Ma-
drid –Trinidad Jiménez– es de la recesión y 
de la obligatoria reforma del mercado labo-
ral para relanzar el empleo en España. Por 
eso es mucho mejor convertir en un mitin el 
primer acto oficial de las elecciones: la con-
vocatoria de los comicios. Y aprovechar la 
ocasión para asumir los logros del tripartito 
y, de paso, repartir entre los tres partidos del 
Govern el desgaste que supone el paulati-
no incremento del desempleo en los últimos 
meses. El mitin estaba lleno de elogios pa-
ra esconder un reparto del desgaste electo-
ral que conlleva un excesivo desempleo en-
tre todos los miembros del Consell Executiu 
de la Generalitat. 

Crisis profunda

L leida saldrá de la crisis el próximo año, 
según las previsiones de los economis-

tas. No obstante, la crisis es más profunda de 
lo que parece. Una buena muestra de ello es 
que el Incasòl no ha vendido ninguna parcela 
en sus polígonos industriales de Agramunt, 
Alcarràs, Balaguer, Bell-lloc, les Borges y 
Cervera. Falta financiación: un problema pa-
ra un empresario a la hora de abordar la am-
pliación de sus instalaciones o para un em-
prendedor cuando comienza su negocio.
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✎  L’aire condicionat  
a l’Avant (i un 
error lingüístic)

Com a usuari habitual de 
l’Avant d’ençà de fa unes 
setmanes, he estat sofrint 
en la meva pell la tempera-
tura a l’interior del tren de 
tan sols 23º (fins i tot 22º), 
que és quasi insuporta-
ble ara que ja fa uns dies 
que s’ha acabat l’estiu, i si 
es continua així, crec que 
tots acabarem ben aviat 
amb una faringitis aguda, 
jo de moment ja estic ben 
refredat. 

Tinc entès que  l’Adminis-
tració recomana la tempe-
ratura saludable de 26º en 
totes les seves dependèn-
cies i que, per tant, aques-
ta mesura també s’hau-
ria d’aplicar als trens de 
Renfe. 

D’altra banda aprofito per 
fer un suggeriment: en ca-
da trajecte, el revisor recor-
re el tren d’una punta a l’al-
tra i de vegades compte el 
número de passatgers. Per 
què no aprofita també per 
controlar les actituds incívi-
ques d’alguns passatgers, 
per sort molt puntuals, que  

malgrat l’avís d’utilitzar els 
mòbils només a les plata-
formes, contesten i xer-
ren des dels seus seients 
com si estiguin sols; o d’al-
tres que es posen còmo-
des i estiren els peus so-
bre els seients del davant; 
o d’altres que malgrat por-
tar auriculars molesten per 
l’alt volum del seu Ipod o 
MP4?

Per acabar vull comen-
tar un error lingüístic en 
el missatge de benvingu-
da al tren, a la versió cas-
tellana: quan fa referència 
a l’ús dels mòbils dins del 
tren, diu: “Rogamos utilí-
cenles solamente en las 
plataformas”, se supone 
que los móviles, por lo que 
debería de decir utilícen-
los, ¿no?

Lluís Schell Sala
LLEIDA

✎  Un abocador que 
dóna una imatge 
fastigosa de la 
ciutat 

Com a ciutadà de Lleida 
m’agradaria fer un toc 
d’atenció a l’Ajuntament, 
a la Brigada de Medi Am-

bient o a qui realment co-
rrespongui respecte al con-
tenidor de deixalles que te-
nim instal.lat al costat de 
casa nostra. 

Es tracta de la gran quan-
titat de runa, terra, pedres 
que están llençant just al 
cantó del nostre edifici al 
carrer Josep Pallach (di-
recció carretera de Cor-
bins). 

És vergonyós que un edi-
fici que encara no fa ni tres 
anys que estigui construit, 
i que de pas als veïns ens 
ha costat molt que la cons-
tructora/promotora llimpiés 
tots els enderrocs a causa 
de l’obra tingui que tenir 
just al cantó tota la deixa-
lleria que han abocat.

Van començar llençant un 
parell de munts de runa,  i 
aquesta comunitat es va 
posar en contacte amb la 
Brigada de Medi Ambient, 
que correctament fent la 
seva feina, va venir al lloc 
dels fets per a comprovar-
ho.

I quina va ser la nostra 
sorpresa quan ens van dir 
que es tractava d’un abo-
cament totalment il.legal, 
i que intentessim agafar 

la matrícula dels camions 
que llençaven la runa. 

Així ho vam fer, quan vam 
tenir la matrícula se’ls va 
tornar a trucar i van estar 
molt agraïts, i ens van dir 
que adoptarien les mesu-
res pertinents per a que no 
tornés a passar.

Però just al cap de dos 
dies, van tornar a llançar-
ne i vam tornar a trucar-los 
per comentar-lis si real-
ment havien fet alguna 
gestió donat que continua-
ven llençant runa.

I ens van dir que no els 
truquessim més, que tot 
estava en marxa, fet curiós 
quan a l’endemà van vallar 
la zona de la runa, com si 
de sobte s’hagués legali-
tzat a causa de la nostra 
descoberta.

En marxa? Res de res, 
al contrari, tot ha anat a 
pitjor, tot el terreny (que 
creiem que és terreny de 
l’Ajuntament, igual que el 
nostre en el que es van fer 
vivendes de protecció ofi-
cial), està totalment cobert 
de runa. 

I nosaltres com a ciuta-

PASA A LA PÁGINA SIGUIENTE ®

E ls polítics tenim la tendència de 
sintetitzar els nostres arguments 

en benefici de poder-ne explicar més. 
Aquest és un error que hauríem de cor-
regir perquè sovint, aquesta tendència 
comporta males interpretacions. Això 
és el que ha passat amb l’entrevista 
que el passat divendres en Manuel 
Fuentes em va fer a Catalunya Ràdio. 
En ella, parlava  de la necessitat de 
fer una administració més austera pe-
rò que alhora  promogués la reactiva-
ció econòmica. 

Explicava que, a partir d’ara, haurem 
de mirar molt quines són les infraes-
tructures que ha de construir una ad-
ministració i ho haurà de fer sota dues 
premisses: obtenir-ne rendibilitat eco-
nòmica o bé tenir un clar sentit de co-
hesió social del país.

De res serveix fer grans hospitals si 
no els podem equipar de facultatius 
que donin atenció sanitària, continua-
va la meva reflexió. I és aquí on apareix 
l’aeroport d’Alguaire. Si bé és cert que 
vaig dir que l’aeroport no té prou acti-
vitat perquè tingui un retorn econòmic, 
la necessitat de posar altres exemples 
em va privar de donar les explicacions 
al perquè avui l’aeròdrom no és ren-
table. Lluny de la meva voluntat esta-
va qüestionar l’aeroport però sí volia 
qüestionar la gestió que d’ell se’n fa 
i el Pla Estratègic que l’actual Govern 
de la Generalitat  li preveu.

Vull recordar que l’any 2001 em vaig 
fer càrrec del Departament de PTOP 
succeint a en Pere Macias, el respon-
sable d’endegar el procés que ha por-
tat un aeroport a Lleida. Amb gust vaig 
continuar la seva feina i amb el con-
venciment que aquesta infraestruc-
tura era necessària per a la demar-
cació de Lleida i era necessària per a 

Catalunya. El procés va ser molt llarg i 
complicat. L’any 2003, quan CiU deixa 
el Govern de la Generalitat, l’aeroport 
estava planificat, amb l’acord dels es-
taments econòmics i socials de Lleida, 
a Alfés. El nou Govern Català decideix 
aturar el procés i replantejar-ne la se-
va ubicació perdent així uns valuosos 
anys de bonança econòmica que ha-
guessin permès a l’aeròdrom enlairar 
amb més força. 

Des de Convergència i Unió sempre 

hem apostat pel reequilibri territorial. 
És una marca identitària a la qual no 
renunciem. I en el cas aeroportuari te-
nim clar que Catalunya no serà com-
petitiva si ens limitem a l’aeroport de 
Barcelona. Reus, Girona i Lleida han 
de consolidar els seus aeroports. Sols 
aleshores podrem parlar d’un model 
aeronàutic competitiu al món. 

Ara bé, això sols ho podrem fer si 
som capaços d’analitzar la situació 
actual i planificar de forma ambicio-
sa nous projectes per aquestes infra-
estructures. 

De res serveix tancar els ulls, quedar-
nos satisfets dient que Lleida ja té ae-
roport i no buscant noves explotaci-
ons. Hem de ser capaços de reconèi-
xer que Alguaire està molt per sota de 
les seves possibilitats. La inversió que 
s’hi ha fet requereix un replantejament 

del seu Pla Director ampliant els ser-
veis a vols comercials, de mercaderi-
es, de negocis i turístics que beneficia-
rà, sens dubte, a l’economia de la pla-
na de Lleida i dels Pirineus. 

Arrel de les meves declaracions s’ha 
aixecat una polseguera que no ens 
deixa veure el fons de la qüestió: en-
cetar un debat en positiu per millorar 
Alguaire. Repeteixo, en cap moment 
he qüestionat  la necessitat d’aquest 
aeroport, si que he qüestionat l’ús i el 

rendiment que el tripartit en fa 
d’ell. I crec que aquesta refle-
xió és compartida per molts es-
taments lleidatans.

I com pel que sembla, en èpo-
ca electoral tot s’hi val, la ten-
dència a destruir l’adversari ha 
primat per damunt la volun-
tat de construir un debat serè 
i positiu. Centralista, carallot 
i no conèixer Catalunya més 
enllà de la Panadella han estat 
els adjectius que m’han dedi-
cat. No perdré el temps en res-
pondre desqualificacions -res 
bo aporten a la política- ni en 

detallar la meva agenda de viatges ar-
reu de Catalunya. 

Però si que vull deixar ben clar que 
el que subscriu aquest article junt amb 
altres dirigents de CiU van fer possible 
que avui Lleida tingui aeroport, que hi 
hagi el Segarra-Garrigues o s’han ne-
gat a l’aprovació d’una nova Llei elec-
toral que deixava la demarcació de 
Lleida en  tres diputats menys. Com-
parant els pressupostos dels dos go-
verns es veurà clarament qui aposta 
pel territori i qui té privilegis per l’àrea 
metropolitana. Que el llegir no ens fa-
ci perdre l’escriure. El millor servei que 
podem fer a les Terres de Ponent és 
ser ambiciosos, no quedar-nos com-
plaguts dient que ja n’hi ha prou amb el 
que s’ha fet. La primera és l’aposta de 
CiU. Les urnes diran quina és l’aposta 
dels ciutadans.

LA GESTIÓ DE L’AEROPORT DE LLEIDA-ALGUAIRE

De res serveix tancar els ulls
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dans de Lleida ens pregun-
tem, realment no hi ha un 
abocador legal on es pugui 
llençar tota la runa? 

Cal pensar que és feina 
doble llençar-la al cantó de 
casa nostra i després tor-
nar-la a carregar i descarre-
gar on pertoqui. 

Però quan de temps tar-
darem a partir d’ara a que 
ho netegin? Anys i anys fins 
que tornin a construir altres 
pisos.

Això a part d’antiestètic, 
ja que només mirar per la 
finestra és horrorós o pels 
altres ciutadans que entren 
a Lleida per la carretera de 
Corbins i es troben amb una 
imatge fastigosa de la ciu-
tat.

El pitjor de tot es que hi ha 
canalla per la zona, i a més 
a més, pot ser un clar focus 
d’infecció, donat que atreu 
a les rates, etc... 

A més a més, d’altres ca-
mions que han vist tanta 
runa, també aprofiten per 

llançar-la aquí.
Simplement, volem que 

amb aquest toc d’atenció 
a qui realment correspon-
gui, ordeni la recollida de 
tota aquesta runa i l’aboqui 
al contenidor legal  que tin-
gui la ciutat de Lleida i es 
respecti tant la salut dels 
veïns, com la propia imat-
ge de Lleida.

Gràcies.
R.A.

LLEIDA

✎  Per a què serveixen 
les reformes 
laborals? 

El passat dia 29 de setem-
bre va tenir lloc una vaga 
general a tot el país per pro-
testar contra una reforma 
laboral sens dubte perjudi-
cial per la classe treballado-
ra, i fomentada pels culpa-
bles d’una crisi que ara hem 
de pagar entre tots. 

Com sempre, certs mit-
jans de comunicació, orga-
nitzacions convocants i par-
tits polítics d’acord amb la 

seva ideologia, han tractat 
el seguiment de la vaga de 
manera desigual i d’acord 
amb el que els ha interes-
sat.

No obstant, el cert és que 
la vaga ha tingut un èxit més 
o menys relatiu si la realitat 
viscuda aquell dia la com-
parem amb els pitjors augu-
ris que certs comentaristes 
anaven fent al llarg dels di-
es anteriors.

Així mateix, a l’hora d’ana-
litzar els fets, també cal te-
nir en compte els motius 
d’aquella gent que no ha 
secundat la vaga (por a re-
presàlies per part de la pa-
tronal, a la pèrdua d’un dia 
de sou, falta de credibilitat 
d’uns sindicats receptors 
de quantioses subvenci-
ons del govern, etc...).

Per suposat, amb l’excu-
sa barata del mal compor-
tament de la burocràcia sin-
dical i els seus “alliberats” 
cap a la classe treballado-
ra, els ideòlegs del neolibe-
ralisme econòmic salvat-
ge i els seus mitjans de co-

municació han aprofitat per 
atacar el sindicalisme i tot 
el que simbolitza la defen-
sa d’uns drets econòmics i 
socials conquerits pel po-
ble després de llargs anys 
de suor, sang i llàgrimes. 

I la veritat és que els go-
verns de torn (del PP i del 
PSOE) han anat fent una 
sèrie de reformes al·legant 
un desig d’afavorir una ma-
jor i millor ocupació per a 
tothom, quan en realitat no 
han servit per res.

No han servit per crear 
llocs de treball estables; 
ni perquè les dones cobrin 
el mateix salari que els ho-
mes; ni per què un jovent 
sobradament preparat trobi 
una feina ben remunerada 
d’acord amb la seva forma-
ció; ni per què aquella gent 
que perd la feina sense op-
cions de recol·locar-se amb 
uns quants anys per jubilar-
se; ni per acabar amb l’alta 
desocupació de les perso-
nes disminuïdes, etc...

L’únic que es pot compro-
var és que s’han anat reta-

llant poc a poc els drets so-
cials sense que en general 
la gent se n’adoni, quan en 
realitat, a cada reforma que 
s’ha anat fent, més anava 
guanyant la patronal, però 
cada cop menys els treba-
lladors. 

Tanmateix, sense negar la 
realitat de que hi han petits i 
mitjans empresaris amb bo-
na fe i honradesa que ho es-
tan passant malament i que 
per no fer fora els treballa-
dors aguanten tot el que 
poden, cal no idealitzar ex-
cessivament l’empresariat 
com fan alguns perquè tam-
bé cal recordar que n’hi ha 
d’altres empresaris el com-
portament dels quals dei-
xa molt que desitjar cap als 
seus empleats (començant 
pel propi Díaz Ferran, actual 
president de la patronal). 

I també hem de tenir en 
compte que la classe treba-
lladora, sense la qual difícil-
ment podria sobreviure cap 
empresari, també és crea-
dora de riquesa, tot i que 
actualment la major part 

d’aquesta acaba en mans 
d’uns pocs.

Així, doncs, no hauríem 
d’arribar a un equilibri, en-
cara que sota aquest mo-
del econòmico-social és 
una missió impossible?

Encara que la idea d’una 
vaga ens disgusta a tots 
però un cop esgotada la via 
de la negociació, i trepitjats 
uns drets reconeguts per la 
pròpia Constitució, penso 
que ja n’hi ha prou de crimi-
nalitzar les vagues (un mit-
jà més per aconseguir fre-
nar els abusos dels pode-
rosos), ni tampoc conside-
rar-les com un mitjà “passat 
de moda”. 

O és que l’explotació la-
boral és la moda que hem 
de seguir?.

Potser aquells polítics que 
tan invoquen la Constitució 
quan els convé, han “obli-
dat” que el dret a la vaga 
i l’existència dels sindicats 
també són reconeguts a la 
mateixa. 

Toni Yus Piazuelo
LLEIDA TREBALLADORA

® VIENE DE LA PÁGINA ANTERIOR

L a plataforma “Compromís per 
Lleida” insiste en el trasvase 

de aguas de Lleida a Barcelona. 
Pero, en el Segre no sobra agua. El 
Plan Hidrológico de la Cuenca del 
Segre, aprobado en 1998, estable-
ce la asignación y reserva de recur-
sos hídricos del Segre y del Nogue-
ra Pallaresa. El embalse de Rialb 
con sus 401 Hm3 de capacidad, y 
el de Oliana con 90 Hm3, han per-
mitido regular un mejor aprovecha-
miento de las aguas, pero aún así 
no hay agua suficiente para dotar 
adecuadamente los regadíos pre-
vistos para Lleida y aprobados has-
ta 1998. Y no cabe ni uno más.

El Canal de Urgell tiene una con-
cesión preferencial de 8.923 M3/
Ha y año, que todavía ahora es-
tá muy lejos de alcanzar. Para el 
Canal Segarra Garrigues, Garri-
gues Altes y Garrigues Baixes, es-
tá aprobada una dotación de 6.500 
m3 por Ha. y año, para regar una 
superficie en su conjunto de unas 
48.000 Has., muy por debajo de las 
cerca de 70.000 Has. inicialmente 
solicitadas, y según las superficies 
y dotaciones de riego previstas re-
pito, en el citado Plan de Cuenca, 
no se puede acometer ni un rega-
dío más en el Segre.

¿Qué se podría hacer para que 
existieran excedentes en el Segre 
y conducirlos a Barcelona? Pues 
una de dos, disminuir las dotacio-
nes aprobadas o las superficies de 
regadío. La ampliación de ZEPAS 
en el Segarra-Garrigues va en esa 
dirección, porque disminuye la su-
perficie de riego de este Canal, que 
hay que recordar una vez más no 
tendríamos si el Partido Popular no 

hubiera ganado las elecciones ge-
nerales el año 1996 y no lo hubiera 
puesto en marcha.

Recordemos también que las exi-
gencias medioambientales de Bru-
selas entonces, cuando goberna-
ba Aznar, rebajaban en 5.000 Ha. 
las 60.000 Ha. inicialmente previs-
tas para el regadío del Segarra-Ga-
rrigues. Luego llegó el Tripartit pa-
ra gestionar el Segarra-Garrigues, 
los estudios ornitológicos encarga-
dos a organismos subvencionados 
por la Generalitat, como el Centro 
Tecnológico Forestal del Solsonès, 
y las inexplicables propuestas que 
llegaban a la Unión Europea.

Se proponía, nada menos que 
desde aquí, aumentar las ZEPAS 
y reducir la superficie de regadío 
hasta casi la mitad de lo previsto. 
Pero claro, en los mapas naciona-
listas que llegaban a Bruselas no 
figuraban los espacios protegidos 
fijados en la vecina Comunidad de 
Aragón, más que suficientes para 
satisfacer las más exigentes de-
mandas de ZEPAS.

Pero aunque diéramos por bue-
nas las inaceptables reducciones 
de las superficies de riego del Se-
garra-Garrigues, la superficie re-
sultante y los riegos de invierno o 
de apoyo en las excluidas, agota-
rían las concesiones previstas en 
el Plan de Cuenca. Para que sur-
gieran los excedentes del Segarra-
Garrigues destino Barcelona, se-
ría necesario además que los re-
gantes del histórico Canal de Ur-
gell, renunciaran a las dotaciones 
aprobadas que todavía no tienen 
y desperdiciaran las posibilidades 
de obtener en un año, otra cosecha 
más, de las que ahora disponen.

¿Es el Segre la única solución pa-
ra Barcelona? Rotundamente no. 
Las desaladoras son costosas y 
medioambientalmente desacon-

sejables. El trasvase del Róda-
no es todavía más caro y contaría 
con la presumible oposición de los 
agricultores franceses. El traslado 
en barco del agua desalada pro-
cedente de Almería ya se vio que 
era una ocurrencia disparatada. La 
mejor solución, la más económica 
y la más razonable, que no tiene 
además oposición de nadie, es la 
prolongación del minitrasvase del 
Ebro a Tarragona, hasta Barcelo-
na. Esta conducción está aproba-
da, nadie se opone a ella, ya fun-

ciona y sólo se utilizan la mitad de 
los 4 m3/segundo de capacidad, 
lo que representa un sobrante que 
cubriría las necesidades en agua 
potable de la Ciudad Condal. Esta 
solución, que es la que hemos pro-
puesto desde siempre en el Parti-
do Popular, es tan razonable que el 
Tripartit no tuvo más remedio que 
recurrir a ella, cuando en las Elec-
ciones Generales del 98 denun-
ciamos que se estaba iniciando el 
trasvase del Segre a Barcelona. Me 
llamaron entonces de todo, por de-

nunciar un hecho consumado, que 
después de las elecciones se pudo 
descubrir que era totalmente cier-
to. Nada menos que en la cabece-
ra del Segre, en Prats y Sansor, ya 
estaban  instaladas las estacas que 
señalaban la derivación del Segre. 
El revuelo originado fue de tal cali-
bre que llegó al Congreso de los Di-
putados, y la decisión del Tripartit 
fue revocada, porque además era 
ilegal, ya que la regulación del Se-
gre, afluente del Ebro, es compe-
tencia del Estado, y se adoptó la 
solución de prolongar el minitras-
vase del Ebro a Tarragona que fue 
abandonada....¡porque llovió!

Y un problema que podía haber 
sido resuelto definitivamente que-
dó aplazado. ¿Por qué? Porque 
una de las primeras decisiones de 
ZP cuando ganó las elecciones fue 
derogar el PHN, con lo que se per-
dió la mitad de su coste que finan-
ciaba la UE. Pero nuestro flaman-
te Presidente ya estaba recabando 
los apoyos para esa Nueva Espa-
ña que ha construido con los que 
quieren romperla, y a los que pro-
voca una aversión especial todo lo 
que pueda vertebrarla, como lo es 
trasvasar aguas desde las cuen-
cas excedentarias de una Comu-
nidad Autónoma, a las deficitarias 
de otra.

A pesar de su enorme valor estra-
tégico, alimentario, medioambien-
tal y en la vertebración del territo-
rio, es sabido que el sector agra-
rio tiene unas perspectivas difíci-
les. En Lleida, el sector agrario tie-
ne además una importancia capi-
tal. Nuestros agricultores y gana-
deros serían muy ingenuos, si hi-
potecaran su futuro y el de sus hi-
jos, porque los de Barcelona sólo 
se acuerdan de Lleida cuando no 
llueve. Para quitarnos el agua, y si 
es el caso hasta el aeropuerto.

LA PLATAFORMA ‘COMPROMÍS PER LLEIDA’ INSISTE EN EL TRASVASE DE AGUAS DE LLEIDA A BARCELONA

Compromís contra Lleida

E l 2010 passarà a la història de les 
Terres de Lleida com l’any en que 

es va estrenar l’aeroport Lleida-Alguaire, 
una infraestructura que ha omplert d’or-
gull a la gent del nostre territori perquè a 
més d’igualar-nos amb la resta de capi-
tals catalanes ens ha situat en el mapa, 
a banda d’obrir una nova perspectiva de 
desenvolupament socioeconòmic.

Quan encara no ha complert el primer 
any d’existència s’han assolit les previ-
sions amb escreix i la satisfacció és la 
tònica general expressada pels agents 
polítics i socials de la demarcació. 

En els seus primers set mesos en fun-
cionament s’han registrat ja més de 
42.000 passatgers (es va posar al fe-
brer en servei i es preveia tancar l’any 
amb 50.000 viatgers) i l’obertura de nous 
vols a diferents capitals de l’Estat i d’Eu-
ropa, l’aeroport Lleida Alguaire continua 
essent una constant.

Per a que aquest sentiment d’avenç 
i d’orgull no s’estanqui cal però seguir 
apostant-hi i invertint-hi fins a consoli-
dar aquest projecte que representa la 
gran oportunitat de futur de les nostres 
comarques perquè aquesta és, òbvia-
ment, un exercici de responsabilitat del 
govern que mana a cada moment.

Lleida mereix que el govern de la Ge-
neralitat, sigui quin sigui el seu color, 
aposti en ferm i faci polítiques encami-
nades a consolidar una infraestructura 
per tal de seguir garantint la seva viabi-
litat futura del Lleida-Alguaire, com ai-
xí ho ha fet amb els aeroports de Girona 
i Reus, dos infraestructures que a dife-
rència de la que ens ocupa, no perta-
nyen a la Generalitat. 

I aquesta garantia de viabilitat econò-
mica passa no només per traçar un pla 
que assoleixi un millor rendiment, que 
possibiliti millors connexions, l’obertura 

al transport de mercaderies i a la forma-
ció de professionals de vol. Passa tam-
bé per una voluntat d’ànim de voler que 
tot el territori de Catalunya tingui l’opor-
tunitat de créixer i desenvolupar-se sen-
se deixar de mirar cap endavant. 

Des de Cambra de Comerç, des del 
món empresarial de Lleida, portàvem 20 
anys reclamant l’aeroport de Lleida. En 
principi l’opció havia de ser l’aeròdrom 
d’Alfés si bé finalment es va decantar 
ubicar l’ infraestructura a Alguaire per-
què resultava més viable la infraestruc-
tura. 

Durant molt de temps, es van defensar 
seriosament les instal·lacions d’ Alfés 
si bé mai es va arribar a passar de les 

paraules i si va arribar 
a haver-hi un projecte 
(ambiciós pel nostre ter-
ritori o bé una proposta 
que per Lleida ja estava 
bé?), aquest es va que-
dar dormint sota el ca-
laix d’un despatx.

A hores d’ara, el nostre 
aeroport és una realitat gràcies a l’apos-
ta en ferm dels qui han escoltat les veus 
d’un territori cansat de ser la ventafocs 
de Catalunya. 

I l’aeroport Lleida-Alguaire, des de que 
ha començat a caminar ara fa tot just 
deu mesos, ens ha donat la raó als que 
sempre l’hem vist com un instrument de 
desenvolupament futur i de reequilibri 
territorial. 

El balanç i el bon funcionament d’una 
infraestructura no es mesura només amb 
xifres –que en aquest cas se superen amb 
escreix- sinó també amb la il·lusió de les 
persones d’un territori que creuen en el 
seu futur i, per fortuna, aquí no s’hi es-
cauen matisos.

E l ser reiterativo en agradecimientos se 
apoya en uno de los más viejos y usa-

dos refranes de nuestro acervo y no se me ca-
en los anillos, al contrario, si centro hoy estas 
rayas en sacar a la luz las cualidades de un 
equipo médico del  Arnau. 

Concretamente la labor de la doctora Con-
suelo Artigas reparando desperfectos en mi 
santa que lo es. Ella, la doctora off course, une 
a su calidad como cirujano una humanidad y 
una total simbiosis con el paciente, convirtien-
do la mera relación profesional en una unidad 
afectiva que suaviza el duro trance de pasar 
por el quirófano, sea cual sea la importancia 
de la dolencia.

 No es la primera vez que saco a la luz la rela-
ción enferma-cirujano y sí que otros médicos 
del hospital con sus equipos de trabajo dejan 
contrastadas las huellas de profesionalidad y 
buen hacer. Este caso concreto me sirve pa-
ra reafirmar un agradecimiento profundo ha-
cia la trayectoria de la doctora Artigas. Hace 
bastante más de medio siglo al doctor Grego-
rio Marañón le escuché en una conferencia en 
el Ateneo madrileño que el médico que sólo 
es médico ni siquiera es médico o algo pare-
cido. Pues eso. 

Estos plácemes también se extienden hacia 
el equipo de enfermería y anestesia y hacia el 
personal de la planta tercera, lado sur, del Ar-
nau que asiste a enfermos y acompañantes en 
cálido y acogedor ambiente humano. 

Y el firmante navega boyante por campos 
de gules donde las tres “aes” de agradeci-
miento, amistad y ayuda remarcan un episo-
dio más del cuaderno de bitácora de la Resi-
dencia Hospitalaria que tiene como lábaro in-
discutible su labor profesional. 

Aunque dentro del maremagnum que es su 
funcionamiento cotidiano chirríe a modo la ca-
lidad del condumio que ofrece la cafetería, 
que es escalón inicial para ser acérrimos se-
guidores del mahatma Gandhi y sus huelgas. 
Palabrita del Niño Jesús.

20 ANYS RECLAMANT UNA INFRAESTRUCTURA VITAL PER A LLEIDA

El nostre aeroport

LO CAMPANAR
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Escola Zen Sanbo-Betania

Z en és un camí de despertar a la realitat essencial, d’ar-
rel, que cap sentit pot captar ni cap intel·ligència com-

prendre. Però, qui es dóna compte de ella sap que és més 
real que qualsevol cosa que es pugui veure, tocar, amidar 
o analitzar. Allí l’ésser humà troba pau profunda i brolla la 
compassió. 

Sanbo-Betania és una escola Zen de laics, on s’ajunten 
les tradicions de Soto i Rinzai i on es practica Zen en un 
marc occidental i cristià. La mou el desig d’ajudar a l’ésser 
humà del nostre temps a retrobar les seves pròpies arrels 
profundes, en un clima d’ecumenisme i de respecte cap a 
totes les persones i creences. Aquest camí del Zen té una 
projecció social en una activitat de col·laboració solidaria 
amb poblacions desfavorides. 

El Zen es remunta a l’experiència de Sidharta Gotama 
Shakyamuni, que va viure a l’Índia al segle VI abans de 
Crist. A l’Escola de Zen Sanbo-Betania es practica el Zen 
d’acord amb la línia dels seus fundadors japonesos: Hara-
da-Yasutani-Yamada. 

A Espanya aquesta línia ha estat transmesa gràcies al P. 
Enomiya Lassalle SJ. i Ana Ma Schlüter, que ha nomenat 
cinc altres mestres zen: dues dones i tres homes. Durant 
l’any es realitzen uns 90 retirs de zen a Espanya i altres pa-
ïsos. Berta Meneses que és la mestra zen per a Catalunya 
i Balears, ve a Lleida tres vegades a l’any per a fer una in-
troducció al zen i dos retirs intensius, anomenats sesshin, 
a unes 50 persones. 

També dóna introduccions al zen i sesshin a Barcelona, 
Girona, Tortosa i Mallorca, i també a El Salvador i Equador. 
A la pàgina web de Catalunya i Balears  (www.zen.cat), es 
pot veure el calendari d’activitats, les pràctiques i els prin-
cipals textos zen.
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Arrel de les meves 
declaracions s’ha aixecat una 
polseguera que no ens deixa 
veure el fons de la qüestió: 
encetar un debat en positiu 
per millorar l’aeroport

Pero en el Segre no sobra agua y no hay caudal 
suficiente para los regadíos previstos para Lleida

L’aeroport és una realitat gràcies a 
l’aposta dels qui han escoltat un territori 
cansat de ser la ventafocs de Catalunya

ANOTACIONES TURÍSTICAS

Cara sombra

H oy se ha levantado en mi memo-
ria ...” –como diría D. Ramón del 

Valle Inclán en su espléndida obra “So-
nata de primavera”-, el tema de los ser-
vicios complementarios. Tema de ra-
biosa actualidad cuando nuestro me-
jor aliado turístico, el astro rey, ha 
bronceado este verano la epider-
mis de nuestros visitantes. 

A vuelapluma, podemos concep-
tuar estos servicios como los en-
cargados de ampliar o comple-
mentar –de ahí su nombre- el aba-
nico de servicios que oferta al turis-
ta un destino vacacional.

Los servicios básicos vienen con-
figurados por el trípode: transpor-
te, alojamiento e infraestructura. En la 
oferta complementaria encontramos, 
además de los “ía”, -artesanía, gastro-
nomía, enología etc.- las hamacas, las 
sombrillas, los chiringuitos (en argot 
veraniego) ... 

Un año más, concluida la temporada 
turística, al escrutar el grado de satis-
facción de nuestros principales vive-

ros de turistas extranjeros (Reino Uni-
do, Alemania y Francia), se detecta el 
nefasto y fatídico efecto de algunos 
servicios complementarios. 

Las administraciones autonómicas y 
el sector empresarial convergen, a la 
vez que advierten, que la problemàtica 
sobre los precios se localiza en los ser-
vicios complementarios a los paque-
tes turísticos/forfaits/Viajes Combina-
dos (conjunto de servicios: transpor-

te, alojamiento, manutención, anima-
ción, etc). 

Estos colaboran a adobar la ominosa 
imagen de que España no es competi-
tiva. Resulta enormemente paradójico 
que un conjunto de servicios (pernoc-
tación, manutención, animación, pisci-
na, etc.) ronda los 70/80 € al día en ju-
lio/agosto en un hotel de la gama media 

-tres estrellas- en la costa. Y, quienes 
se cubren con la sombra de los paraso-
les, y extienden sus cuerpos untuosos 
en las confortables tumbonas de algu-
nas playas de nuestra fachada maríti-
ma tengan que pagar 12, 15... euros. 

“El sol de España es barato, la som-
bra resulta cara”, comentan en tono iró-
nico y burlón. Si el deshidratado cuer-
po británico, alemán, francés o ibéri-
co se echa al coleto un generoso trago 

de cerveza acompañado de algún 
tentempié, no es ningún dislate ni 
hipérbole aseverar que le resulta-
rá más oneroso que las magníficas 
viandas seleccionadas más tarde 
en el buffet del hotel.

Quienes obtienen las concesio-
nes, ponen el precio del servicio. 
Si éste es abusivo, alegan que el 
municipio peca de voracidad re-
caudatoria. El ente local apoya sus 

descargos en que estos ingresos son 
necesarios para afrontar los costos del 
mantenimiento de las playas. 

Algunos ayuntamientos, conscien-
tes de la mala imagen que transmi-
te su abultado precio, enarbolando la 
bandera de la cordura y sensatez, mar-
can el precio a la hora de hacer la con-
cesión.

JOSÉ MARÍA ORTE 
BERMÚDEZ

PROFESOR Y ESCRITOR DE TURISMO

El turismo extranjero acusa 
el nefasto efecto de nuestros 
‘servicios complementarios’


